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Sted Online

Deltagere Jakob Harder (JH), formand,
Merethe Frøyland (MF), leder, Naturfagsenteret
Jette Rygaard (JR), rektor, Vesthimmerlands Gymnasium
Jesper Rud Christoffersen (JRC), afdelingsleder, Munkegårdsskolen
Grete Bertelsen (GB), prodekan, KU Science
Anne Sofie Jensen (ASJ), uddannelseschef U/Nord
Kasper Palm (KP), forbundssekretær, Dansk Metal

Astras direktion
Mikkel Bohm (MB), direktør
Dorte Salomonsen (DSA), talent- og udviklingschef
Bo Lykke Fredsgaard (BF), forankringschef
Bjarne Clausen (BC), økonomichef (a�ud)

Mette Bomholt Lindvig (MBL), leder af HR og IT (referent)
Louise Lund Bækgaard (LLB), programleder for Naturvidenskabsfestival
under punkt 5

Dagsorden
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6. Aktivitetsoversigt
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Bilagsoversigt:



1. Årsprogram 2023
2. Styringskoncept BUVM
3. Debatindlæg om ny naturvidenskabsstrategi
4. Fundraising SWOT
5. Evaluering Naturvidenskabsfestival 2022
6. Aktivitetsoversigt
7. Bestyrelsens forretningsorden

1. Godkendelse af dagsorden

● Bestyrelsen godkender dagsorden.

Beslutning:
Bestyrelsen godkendte dagsordenen.

2. Meddelelser fra formand og direktør

Indstilling:
● Bestyrelsen tager meddelelserne til efterretning.

Sagens kerne:
● Årsprogram er nu godkendt af ministeren og er vedlagt som bilag 1.

Beslutning:
JH orienterede endvidere om, at der endnu ikke er en aftale om, at børne- og
undervisningsministeren skal besøge Astra i Sorø, men at der arbejdes videre med dette. .
Bestyrelsen tog meddelelserne til efterretning.

3. Budskaber ift. BUVM

Indstilling:
● Bestyrelsen drøfter budskaber ift. BUVM

Sagens kerne:
● Astra er som institution tilknyttet BUVM omfattet af ministeriets styringskoncept

(bilag 2). Dette omfatter styredokumenter som årsrapport, mål- og resultatplan og
årsprogram. Desuden a�oldes 3-4 direktørmøder mlm. direktionen og
afdelingschefer m.fl. i ministeriet samt et årligt møde mellem departementschef og
bestyrelsesformand.

● Møderne handler først og fremmest om målopfyldelse og økonomi, hvorimod Astras



overordnede strategiske rolle sjældent er på dagsordenen.

● Samarbejdet er godt og tillidsfuldt, men vi savner en mere strategisk dimension,
som fx naturfagsstrategi, drøftelse af samarbejde med fonde, nye initiativer etc.

● Vi ønsker derfor med dette punkt at drøfte, hvorledes Astra kan udbygge sit faglige
samarbejde med ministeriet og ikke mindst hvordan vi kan arbejde for etableringen
af en ny naturfagsstrategi.

● Astra har sammen med beslægtede organisationer skrevet et åbent brev til børne-
og undervisningsminister Mattias Tesfaye (bilag 3), hvor vi opfordrer til at arbejdet
med en naturvidenskabsstrategi igangsættes. Ministeren har ikke reageret på dette,
men har afvist en invitation til at besøge Astra i Sorø og drøfte dette nærmere.

● Vi holder desuden en debat om samme emne på Folkemødet i år. Debatten er
stadig under forberedelse, men vi drøfter emner som: praksisfaglighed,
sammenhæng mlm. skole og fritid (science kapital), rød tråd i uddannelseskæden,
inklusion, talent, faldende optag på HTX, lærerkompetencer og digital
teknologiforståelse.

Beslutning:
Bestyrelsen drøftede, hvordan Astra kan understøtte regeringens fokus på udvikling af
folkeskolen samt hvordan Astra kan understøtte rummet midt imellem det praksisfaglige og
det akademiske.

Bestyrelsen var enige om, at det vigtigt, at Astra fortsat understøtter det tværgående
samarbejde i naturfagsdanmark. Det er vigtigt, at Astra er med til at underbygge den fælles
stemme, for det er særligt herved, at Astra kan være med til at gøre noget på det
naturfaglige felt. Det skyldes dels, at Astra ikke selv kan kaste alle kræfter ind på alle
STEM-temaer, men også at der er behov for et stærkt samarbejde på tværs af sektorer,
områder, fonde og landsdele. Herunder drøftede bestyrelsen vigtigheden af, at Astra
understøtter, at der er forskellige behov i forskellige dele af Danmark.

JH og MB vil sammen udarbejde en plan for at styrke det fremtidige samarbejde med
BUVM - herunder samarbejdet med Jakob Jensen, ny departementschef i BUVM.

Emnet drøftes igen på et senere bestyrelsesmøde.

4. Fundraising - risici og muligheder

Indstilling:
● Bestyrelsen drøfter Astras fundraisingindsats som opfølgning på BM 58



Sagens kerne:
● På BM 58 drøftede bestyrelsen Astras fundraisingindsats, herunder scenarier for

fremtiden. Her blev det besluttet, at bestyrelsen fremover vil genbesøge
vurderingen af muligheder og risici ved fundraising en gang om året. Derfor dette
punkt.

● Bestyrelsen ønsker at skabe øget robusthed i fundraisingindsatsen gennem
spredning på flere nøglepersoner, særligt når der etableres relation til nye fonde,
men anerkender betydningen af de etablerede relationer. Her er det både en styrke
og en svaghed, at Mikkel har et stærkt netværk hos fondene. Hvad sker der, når
Mikkel ikke er i Astra længere?

● Fundraisingindsatsen foregår løbende ift. Astras store, løbende indsatser -
Naturvidenskabsfestival, Unge Forskere, Big Bang, Masseeksperiment og Science
Talenter. Her er udfordringen særligt at opnå tilstrækkelig funding til
Naturvidenskabsfestival og Unge Forskere.

● I 2023/24 har vi bevillinger til arbejdet med Rumrejsen, Engineering i Skolen og
Ultra:Bit. Disse tre aktiviteter ophører i 2023 og 2024.

● I pipeline er overvejelser om flere eud-indsatser samt en gammel plan om etablering
af et talentcenter vest i Jylland.

● Vi er endnu ikke gået i gang med budget 2024, men det er klart, at der er brug for
at tænke nye aktiviteter ind, hvis Astras nuværende aktivitetsniveau skal holdes.

● Til afsæt for den videre diskussion er udarbejdet en SWOT-analyse af Astras
fundraisingmuligheder (bilag 4)

Beslutning:

Bestyrelsen drøftede fundraisingidsatsen og der var enighed om, at bestyrelsen ikke peger
på andre trusler eller svagheder, end dem der er beskrevet her.

Bestyrelsen ønsker, at der fortsat arbejdes med konsortietanken, at der søges flerårige
bevillinger og at der kobles flere medarbejdere på opgaven for at mindske sårbarheden.
Det er dog vigtigt, at sidstnævnte sker som en løbende udvikling i samarbejdet med
fondene.

Der arbejdes videre med dette i Astra, og det drøftes igen på sidste møde i 2023.

5. Naturvidenskabsfestival

Indstilling: Bestyrelsen orienteres om Naturvidenskabsfestival 2023

Sagens kerne: I uge 39 a�older Astra traditionen tro Naturvidenskabsfestival med temaet
Ud i Universet i anledning af Andreas Mogensens Huginn-mission. Festivalen er Astras

https://naturvidenskabsfestival.dk/


ældste aktivitet, a�oldt første gang i 1998. Der deltager et stort antal grundskoler og
ungdomsuddannelser i festivalen hvert år. Mange steder er det blevet en tradition, og
evalueringerne viser, at Naturvidenskabsfestival styrker de naturfaglige kulturer på skolerne
(se evaluering af Naturvidenskabsfestival 2022, bilag 5)

Vi får besøg af programleder Louise Lund Bækgaard, der kort vil redegøre for årets festival.

Beslutning:
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning og takkede for en spændende redegørelse for
festivalens styrker, udfordringer og fremtidsplaner. Bestyrelsen opfordrede til at der bliver
set på hvordan erhvervsuddannelserne kan tænkes mere ind i festivalen.

Det blev aftalt, at den seneste evaluering af festivalen eftersendes med referatet.

6. Aktivitetsoversigt

Indstilling:
● Bestyrelsen tager aktivitetsoversigten (bilag 6) til efterretning

Sagens kerne:
●

Beslutning:
Taget til efterretning-

7. Roller - formand og bestyrelsesmedlemmer

Indstilling:
● Bestyrelsen drøfter formanden og bestyrelsesmedlemmernes rolle

Sagens kerne:
● Ifølge Astras bestyrelses forretningsorden (bilag 7) §2, stk. 1 har formanden flg. roller:

○ Varetager den løbende dialog med Astras direktør, herunder tilrettelæggelse
af dagsorden til bestyrelsesmøder

○ Formanden har pligt til at reagere på forhold som findes
utilfredsstillende og i forlængelse heraf pligt til at holde bestyrelsen
orienteret herom

○ Leder bestyrelsens møder og godkender referat heraf inden det udsendes til
bestyrelsen

○ Varetager i samarbejde med direktøren den løbende
dialog med Børne- og Undervisningsministeriet



○ Sikrer evaluering af bestyrelsens arbejde
○ Udtaler sig offentligt på vegne af bestyrelsen

● Er der behov for en justering af formandens roller?
● Direktionen vil desuden gerne drøfte bestyrelsesmedlemmernes rolle som

ambassadører for Astra, både i de kredse hver især færdes i og på sociale medier.
● Endelig foreslår JH, at der etableres en “bestyrelsens kvarter” ifm fx hvert andet

bestyrelsesmøde, hvor bestyrelsen kan drøfte relevante sager uden at direktionen
deltager

Beslutning:
Bestyrelsen var enige om, at der ikke er behov for en justering af formandens rolle og om at
afprøve “bestyrelsens kvarter” på de fysiske møder. JH vil efter møderne orientere MB om
drøftelserne.

Der var endvidere tilfredshed med såvel det skriftlige materiale som de faglige oplæg samt
med muligheden for at drøfte de enkelte dagsordenspunkter.

Bestyrelsen vil meget gerne indgå mere aktivt i Astras kommunikation på sociale medier,
evt. via oplæg fra Astra, som bestyrelsen kan videreformidle.

Det blev foreslået, at der fremover afprøves et punkt med nyt fra bestyrelsesmedlemmerne
om lokale tematikker, der kan have interesse for den øvrige bestyrelsen.

8. Evaluering af mødet

Indstilling:
● Bestyrelsen evaluerer kort bestyrelsesmødets form og indhold.

Sagens kerne:

Beslutning:
Behandlet under punkt 7.

9. Evt.

Sagens kerne:
●

Beslutning:
MB orienterede om, at “Svenskt Näringsliv” var på besøg i Astra for at blive inspireret til en
svensk indsats på naturfagsområdet. .




